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Z á p i 3 

z rozšířeného ~asedání Vědeckého kolegia pedagogiky a psychologie 

ČSAV, koneného dne 27, ziiří 19e9 v zasedací místnosti VÚOŠ Praha 

Přítomni: <lle presenčních listin 

Rozšířené zasedání včdeckého kolegia zahájil předseda VKPP 

Pro:f, PhDr. M, Ko<:'lým, CSc., který ·uvítal přítomné, zejména pak 

zástupce odd, školství e. vřdy ÚV KSČ a ministerstev školství, 

mládeže a tělovýchovy ČSR a SSR. V úvodu svého vystoupení zd,'\

:r.eznil Prof. Kodým závažnost projc>dnáveiné problemetiky "Zvýše

ní efektivnosti čs. 7ýchovni'i vzd.SJ.ávací soustavy v nových so

ciálnč ekonomických podmínkách". Předseda VKPP dále akcentoval 

nutnost posouzení projednávané problematiky v kontextu celo

společenskýeh pož,..clevlru a 11zké návaznosti na přípravu plánu 

vědecko-výzkumné 1:innostl pedogog1i a psychologů na příští pěti

letku. 

N{1sledov,:ilo vystoupení členky korespondentky ČS.AV J. Skal

kové, která informovala přítomné r., přfpravách SPZV ne 9. pěti

letku v oblasti pedagogických v~d, zvláště pak v rámci př•ipra

voveného stě~ejníhCJ smňru 12-52 "Pedagogické a psychologické 

problémy rozvoje človňka v sociJJlistické společnosti na léta 

1991-1995". Vzhledem k tomu, ~e přítomným byl poskytnut infor

mativní podkladový matcridl k přípravě tohoto stčže~ního směru, 

zam!;řile se čl. kor. J. Skalková především na komentář k tomu

to materiálu s hlavním záměrem uplatnit pro období 9. pl\tilet

ky v pedagogickám a psychologick,m vý.zkumu jednotu kontinuity 

e diskontinuity d ••nJ.ia t-ir-nutnost prohloubení prognostic-

kých aspekt~ f. ob emattq. Připravovaný st~~ejn:í směr 

SPZV 12-'- ~••aei3Jl:o '"'•""UD1n4 kapacity k pedagogic-

lqm a Pil AAt osobnosti člověka. 

Orientu~• Vichovy a vz1ělávání 
aeey utváření vňdomí 



-

2 -

V náva znosti ne vystoupení členky korespondentky ~SAV 

J . Skalkové pak podal Pr of . PhDr. u. Kodýa, CSc. 1rďormac1 o 

úlohách psychologických věd v rál:lci z-ry§ování efeLtivnosti čs . 

výchovně vzd~lávecí soustavy v souvislosti s pří?ravou úkolů 

SPZV ne další pětiletku . Seznámil příto;;iné se structurou a 

obsahovým. zamě flením dvou stěžejních s ěru e 4 hlavních úkohl, 

v nichž bude především koncentrováno 1ísili psychologů v základ 

ním vý zkumu v období 9. pftiletky . Inforcace prof . Kodýma m~le 

před eyším elobální charak t er, byla orientována na hlavní úkoly 

psychologie jako celku . Ne vystourení Prof , Koiýma novázala 

PhDr . M. Langová , CSc ., kt erá se známi l& přítoCIIlé především s 

úko ly, zaměřenými spec iálně ne pr obl ematiku pc~egogicko - psycho 

logic kých espek t d zvyš ován í ef ekt i vnost i čs . výchovně vzdčláve--
cí sou st avy v r ámci základního psycholog i ckého vSzkumu pro 9. pt -

til etk u . 

Po kr átk é přE·titóvrP, následo v1;lo vyst oupení zástupcO IJŠ IT 

Č Si1 0. SSR. I nf ormF.cl o dosevl'dn í ch zkušenos t 1:1ch ze spolupráce 

s oblastí zákl adn íh o o r esort ního výzkumu podal nejprve zástupce 

IAŠMT SSR, Doc. Ing. S. Šilhár, CSc. Seznámil přít omr.é s výsled 

ky dosavadního jednání s představiteli základního e res ort ní ho 

výzkumu ohledně aktuálních námětó, které by se měly v rámc i 

těchto výzkumných plánd řeěit. Konstatoval v tét o souvisl o sti, 

že ve výzkumných plánech nejsou zastoupeny některé ~Oležité otázky 

(např. problematika národnostních ikol, učňovského ikolatví at d. ) 

a zdOraznil zéjem ministerstva na oboustranně pružné a operativ

ní spolupráci s představiteli pracoviit, řei!cích úkoly SPZV a 

resortních pl,nO. 

Následovalo vystoupení Ing. K. Kaiáka, CSc., představite

le MŠMT ČSR, který intonaoval př!toan, o přípravách první va

rianty výzkumného resortního plánu v podmínkách ČSR, vztahujíc í 

ho se k otázkám zV,len! efektivnosti !a. výchovně vzdělávací 

soustavy. Podal t41 int'oreaci o aou!aané • stavu prognostických 

prací a o hlavní • dail! re •orta, a• lfu~íc!a ke kon cepci jed not

ného plánu obou • 11a1,t,r1tev. 

Ve YJ•t.oa.,.,., •nupo t o4d. lkolnví a vidy óv ISČ • · Pet ra 

PlevntU.. a,,1 ,,.. • ..,_ ell:HRWMa poladavak, aby výat uay 
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v rámci SPZV d. resortních plánč1 byly orientovány nikoli již pou-

ze na analýzu součesného stavu, ale ,1a hledáni možnosti e prostřed

k~ zmčn tohoto stavu. Zdůrezn~na bylŘ též nutnost tvorby výzkum

ných plánů v souladu s aktuálními potřebami společenské praxe. 

S požadavkem uplatn~ni včtšího důrazu na v0deckost řízení 

včdecko-výzkumné činnos
ti (především na vysokých školách a v re

sortních ústavech ve školství) . vystoupila Prof. PhDr. U. Klímo, 

vá, CSc. z PF UK Praha. V rámci stručné analýzy současného stavu 

v této oblasti zd~raznila Prof. Klímová naléhavou potřebu aby se 

řízení vědy stelo předrnčtem samostatné vědecké činnosti. Dále se 

Pro.f. Klímová zabývala otézlrn .:ni forem vňdecko-výzkumné činn
osti, 

otázkou uživatel~ základního a resortního výzkumu a převodu výsled

k~ do praxe a otázkami etiky vědecké práce. Zdóraznile též stále 

se zvyšující význam informatiky, jež je-Často dosud v plánech vč

decko-výzkumné činnosti nedoceňována. 

Doc. PhDr. J. Lovaš, CSc. (Společenskovedný úst9v SAV Košice) 

jnťormoval ve svém vystoupení o hlevnich úkolech svého pracoviště, 

vztFhujících se k projeunávané problemBtice. Seznámil přítoron~ 

s hlavními zámr:ry VP. výzkumech mláé1eže, ve výzkumech otázek uplat

n~uí mledých lid:! ve společnosti a akcentoval dóležitost vzájemné 

výmčuy informací v rómci SPZV a resortních plánu. 

Ve vystoup~ní člena koresponnenta ČSAV J. Linharta (Psycho

logický tistav ČSAV) zazn~lo především upozornční na některé psy

chologické a pedagogické problémy, související se vztahem člověk -

počítač a stále se rozšiřujícím využíváním výpočetní techniky 

obecnň. Prof. Linhart znóraznil nutnost rozvoje samostatného tvo

řivéno myšlení děti, mládeže i dospělých, jenž musí být uplatňo

ván i v rámci využívání vjpočetní techniky. Zabýval se též pro

blematikou hierarchie ve v~decké práci e některjmi speciálními 

aspekty propojení vňdy s praxí. ZdOraznil též rostoucí význam 

modelování v~ v~decké činnosti o upozornil na aktuálnost studia 

ekologických problémd eoučesn~ společnosti.
 

Doc. PhDr. J. Pafízek, DrSc. (VŠE Praha) se rovn~ž soust~e

dil na n~kterd aspekt7 vztahu teorie a praxe, pfičemž zdóraznil 

nutnost v7tv,fenf oboustranných v1tfícných podmínek. Upozornil 

t.SI na znaant vf1nma v1tupn1ch oponentur dkolO SPZV i resortní

ho výskumu. 
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ve vystoupení doc. Dr. A. Tučka, CSc. (PF UK Praha) byla 

zdurazn~no potřeba 3eberozvoje pedagogických vld a realizace pe

dagogických experimentů. 

Ing. V. Rohlíček (V(vš Praha) informoval přítomné o hlavních 

úkolech 3vého prPcovištč e zdůraznil požecavek včtšího zamčření 

na prognostická hlediaka včcecko-výzku□
né činnosti. 

Prof. Dr. F. Sýkora, DrS c . (FTVS UKo Bratislava) se ve své~ 

vystoupení zamPřil na zdůreznPní pot
řeby koorcinace v-Jzkurnu s cí

lem odstranit dosud často se vyskytující kolize a duplicity. 

V této souvislosti ocenil úsilí VKPP o koncepčnost a koordinaci. 

Zdůraznil též potřebu rozsáhlejší spolupráce se zahraničními pra

covišti. 

Ve vystoupení Prof. PhDr. K. Pavlici, DrSc. (VŠP UV KSČ Praha) 

byl položen hlavní důraz ne potřebu záměr
ného a systematického 

rozvoje psychologických VPd. S touto otázkou 11zce souvisí jek 

problematika celoživotní průpravy odb
orníků v rámci psychologic

kých včdních disciplín, tak např. otázky profesionální orientace. 

Prof. Pavlico zd~raznil, že řešení těchto 
otázek vyžaduje obsaho

vou i organizační 
inovaci. 

Následovalo vystoupení Prof. PhDr. :1. Sýkory, CSc. (PF tn< 

Praha), kterf v náva7,nosti na diskusní příspěvek Prof'. Pavlici 

informoval přítomné o pracovištích, na nichž je řešena problema

tika profesionální orientace. Prof. Sýkora akcentoval též otázky 

výzkumná strategie, jež je až dosud realizována často živeln
ě 

a zdůraznil nutnost kvf'lli tati vn~ vyěěi ,írovnň kooperace základní

ho a resortního výzkumu. 

K otázkám vztohu SPZV e resortního výzkumu vystoupil též 

Prof. PhDr. M. Pfedka, DrSc. (PF WEP Brno), který stručně ane

lyzovel podmínky pln~ní výzkumných plánO na vysokých školách a 

doporučil jejich podstatné zlepšení. 

V návaznosti na pfednesen~ di~kusní pfíspčvky vystoupila 

členka korespondentka ČSAV J. Skalková, která zdOraznila přede

vším.nutnost dialektick4ho pohledu na fízení vědy, na strategii 

vědy a zd6raznila výsaam vAdy a jejího hodnocení ne současné 

drovni rozvoje apole!noati. Uposornila na nebezpečí nedost
ateč

ná návaznoeti n• ~ti dfťve sťakan, poznatky a zabývala se táž 

·. ' 
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otázkami převodu po tků ák 
zna z larlního a resortní~o výzkumu do 

praxe, jakož i připraven0stí, ~citlivostí" praxe pro implantaci 

vědeckých poznat
ků. 

-

Probůh rozšířeného
 zasedání V-.rU>P lSAV shrnul a zasedání 

uzavřel př.edseda v
ědeckiši!o kolegia Prof. PhD:r. rA. Kodjm, CSc., 

který ocenil zájem, pozornost a aktivní účast pozvaných hostů 

i členů kolegia a zdůraznil, že jednání poskytlo ucelen$' pohled 

na projednávanou problematiku. Konstatoval, že v průbčhu jednání 

se dostatečně preg
nantně ukázaly kledy i nedostatky dosavadního 

úsilí pedagogů a psychologů o zvýšení efektivnosti čs. výchovně 

vzdělávací soustavy. Za hlavní úkol pro příští období ze strany 

základního a resortního výzkumu je třeba považovat zkvalitnění 

řízení vědecko-
výzkumn~ činnos

ti, jakož i optimální zaměření 

vědecko-výzkum
né činnosti na aktuální a nejdůležitějěí problémy. 

Zdůraznil též, že při formulování výzkumných úkolů je třeba se 

vyhnout duplicitám a a redundancím a rovn~ž projevům obsahového 

subjektivismu. 

Závěrem Prof. Kodým konstatoval, že jednání sm~řovalo k na

pln~ní určených cílů 
a přineslo četné d

ůležité podnět
y pro calší 

plánování včdecko-výzkumn
é činnosti a pro její koordinaci. 

Předseda VKPP ČSAV Prof'. M. Kodým pak podčkoval všem pří

tomným za 8ktivni účast a rozšířen~ zasedání kolegia ukončil. 

Schválil 

Zapsal: PhDr. V. Kebza, CSc. 

Pror. PhDr. M. Kodým, CSc. 

předseda 

Vědeckáho kolegiA pedagogiky 

a psychologie ČSAV 


